

DISCUSSION PAPER

GENDER EQUALITY AND SUSTAINABLE DEVELOPMENT: A PATHWAYS APPROACH



No. 13, July 2016

MELISSA LEACH | LYLA MEHTA | PREETHA PRABHAKARAN

FOR THE WORLD SURVEY ON THE ROLE OF WOMEN IN DEVELOPMENT 2014

The UN Women discussion paper series is a new initiative led by the Research and Data section. The series features research commissioned as background papers for publications by leading researchers from different national and regional contexts. Each paper benefits from an anonymous external peer review process before being published in this series.

This paper has been developed from a background paper that informed the UN Women flagship report *The World Survey on the Role of Women in Development 2014: Gender Equality and Sustainable Development* by Melissa Leach, Director, Institute of Development Studies, University of Sussex; Lyla Mehta, Professorial Fellow, Institute of Development Studies, University of Sussex and Preetha Prabhakaran, Programme Manager, CLTS Foundation.

Some of the same material also appears in chapter 1 of Leach et al (2015), although this Discussion Paper is a substantially longer and more elaborated version of the arguments and illustrations presented there.

© 2016 UN Women. All rights reserved.

ISBN: 978-1-63214-049-4

The views expressed in this publication are those of the author(s) and do not necessarily represent the views of UN Women, the United Nations or any of its affiliated organizations.

Produced by the Research and Data Section
Editor: Christina Johnson
Design: dammsavage studio

DISCUSSION PAPER

GENDER EQUALITY AND SUSTAINABLE DEVELOPMENT: A PATHWAYS APPROACH



No. 13, July 2016

MELISSA LEACH | LYLA MEHTA | PREETHA PRABHAKARAN

FOR THE WORLD SURVEY ON THE ROLE OF WOMEN IN DEVELOPMENT 2014



TABLE OF CONTENTS

SUMMARY/RÉSUMÉ/RESUMEN i

1. INTRODUCTION 1

-
- 1.1 A time of challenges and opportunities 1
 - 1.2 Conceptualizing sustainable development, gender equality and pathways 3
-

2. PATHWAYS OF (UN)SUSTAINABLE DEVELOPMENT AND GENDER (IN)EQUALITY 7

-
- 2.1 Pathways away from sustainability and gender equality 7
 - 2.2 Alternative narratives and pathways 10
-

3. GENDER AND SUSTAINABLE DEVELOPMENT: REVIEWING CONCEPTS AND DEBATES 12

-
- 3.1 Feminist perspectives on colonial and neo-colonial policies 13
 - 3.2 Social and environmental movements 15
 - 3.3 Sustainable development, WED and ecofeminism 16
 - 3.4 Rio and beyond: The emergence of gender relations 18
 - 3.5 Feminist political economies and ecologies 19
 - 3.6 Sustainability politics: Whose futures count? 22
-

4. ELABORATING A GENDERED PATHWAYS APPROACH 27

5. TOWARDS GENDER-EQUAL SUSTAINABLE DEVELOPMENT: POLICY FRAMEWORKS AND POLITICAL STRATEGIES 33

6. CONCLUSION 36

REFERENCES 38

SUMMARY

The challenges of building pathways to sustainability and enhancing gender equality are both urgent. This paper explores why they must be addressed together, and how this might be done. It begins by showing the moral, ethical and practical reasons why gender equality must be integral to sustainable development. Around many issues – whether work and industrial production, population and reproduction, food and agriculture, or water, sanitation and energy – dominant development pathways have proved both unsustainable and gender unequal. Both economic, social and environmental unsustainability and gender inequality are produced by, and yet threaten to undermine, market-focused, neo-liberal patterns of growth. As troubling intersections of unsustainability and gender inequality create environmental pressures around climate change, biodiversity and pollution, so shocks, stresses and feedbacks may undermine gendered rights and capabilities even further. But the reverse is also possible: gender equality and sustainability can powerfully reinforce each other in alternative pathways.

Integrating gender equality with sustainable development requires profound conceptual understanding of both concepts and their interlinkages. Thus the paper puts forward a ‘gendered pathways approach’, as a conceptual framework for addressing the interactions, tensions and trade-offs between different dimensions of gender equality and of sustainability. The gendered pathways approach offers guidelines for analysing current pathways of change and imagining and appraising alternatives, continually asking ‘sustainability of what, for whom’?

Tracing interlinkages between gender and sustainability is nothing new, however. The paper provides a historical review of how diverse concepts – or narratives – about women, gender and sustainability have emerged and come to co-exist. Tracing shifting feminist and sustainability debates in analysis and policy from colonial times to the present, it considers

how gender has been conceptualized and the gendered outcomes of sustainability-focused policies and programmes. This includes a review of gender thinking – and silences – in current approaches to climate change, green economies and planetary boundaries. The review reveals that powerful narratives have sometimes worked to hide or misrepresent gender-sustainability linkages. In the name of environmental protection, women have sometimes been dispossessed from their lands, forests and water resources. Due to problematic linkages between women and nature, women’s roles as so-called ‘carers’ of nature have sometimes been essentialized, making women responsible for environmental chores that draw on their voluntary labour in narratives that cast them as ‘sustainability saviours’. Re-visiting a longer history of sustainability thinking and feminist scholarship highlights problems and potentials in developing a fully ‘gendered pathways approach’. Building on this review, the paper goes on to elaborate this approach more fully, drawing particularly on the insights from feminist political economy, feminist political ecology and studies of gendered subjectivities and embodiment.

The paper also acknowledges tensions and trade-offs in different pathways. Some will promote sustainability at the cost of gender equality; some may promote gender equality and neglect key dimensions of sustainability. Since pathways are dynamic, they can have unintended social, technological and environmental consequences as well that also affect outcomes in terms of gender (in) equality. Negotiating such dynamics requires inclusive learning and deliberation processes and ways to monitor exclusions, trade-offs and emerging opportunities, as well as ongoing awareness of the complex politics of both gender and sustainability.

Finally, the paper addresses the policy and political challenges of transforming pathways towards greater gender equality and sustainability. Strengthening and refining public policies and investments is key; but beyond and complementing these lies scope to build

gender-progressive alliances between public and private actors, state and civil society institutions, and formal and informal practices. Ultimately, feminist movements and collective organizing, emerging in

diverse ways and places across the world, many offer the greatest hope both for challenging unsustainable pathways and for charting new ones that lead us in more sustainable, gender-equal directions.

RÉSUMÉ

Il importe de relever d'urgence les défis liés à la promotion de la durabilité et de l'égalité des sexes. Ce document analyse les raisons pour lesquelles ces défis doivent être relevés simultanément, et explique comment cela est possible. Il commence par présenter les raisons morales, éthiques et pratiques pour lesquelles l'égalité des sexes doit faire partie intégrante du développement durable. Les modes de développement durable se sont avérés non durables et inégaux en termes de genre dans de nombreux domaines qu'il s'agisse du travail et de la production industrielle, de la population et de la reproduction, de l'alimentation et de l'agriculture, de l'assainissement et de l'énergie. La non-durabilité économique, sociale et environnementale et les inégalités entre les sexes sont les fruits des schémas néo-libéraux d'une croissance axée sur le marché et menacent de les saper. Les interactions entre la non-durabilité et les inégalités entre les sexes engendrent des pressions environnementales en termes de changements climatiques, de biodiversité et de pollution, mais les chocs, les tensions et les rétroactions pourraient saper encore davantage les droits et les capacités propices à la promotion de l'égalité des sexes. Mais l'inverse est aussi possible : l'égalité des sexes et la durabilité peuvent se renforcer mutuellement d'autres manières.

Intégrer l'égalité des sexes dans le développement durable nécessite une compréhension conceptuelle importante tant des concepts que de leurs liens. Aussi ce document met-il en lumière une « approche axée sur des trajectoires fondées sur l'égalité des sexes », en tant que cadre conceptuel permettant de lutter contre les interactions et les tensions des différentes dimensions de l'égalité des sexes et de la durabilité. Cette approche propose des lignes directrices permettant d'analyser les trajectoires actuelles du changement,

d'imaginer et de tester les alternatives en se posant continuellement les questions « durabilité de quoi, pour qui »?

L'identification des liens d'interdépendance entre le genre et la durabilité n'a pourtant rien de nouveau. Le présent document présente une analyse historique de la manière dont divers concepts, ou récits, relatifs aux femmes, au genre et à la durabilité ont émergé et sont parvenus à coexister. En présentant les débats, souvent mouvants, sur le féminisme et la durabilité en termes d'analyses et de politiques allant de l'époque coloniale jusqu'à nos jours, il examine comment le genre a été conceptualisé ainsi que les résultats genrés des politiques et programmes axés sur la durabilité. Ce document comprend une analyse du raisonnement sexospécifique — et de ses silences — en termes d'approches du changement climatique, des économies vertes et des frontières planétaires. Cette analyse révèle que des récits forts ont parfois contribué à masquer ou à dénaturer les liens entre le genre et la durabilité. Au nom de la protection environnementale, les femmes ont été parfois dépossédées de leurs terres, de leurs forêts et de leurs ressources en eau. En raison des liens d'interdépendance entre les femmes et la nature, les rôles des femmes en tant que « protectrices de la nature » ont parfois été essentialisés, les femmes étant glorifiées dans des récits qui les présentaient comme les « protectrices de la durabilité ». Revisiter l'histoire plus étendue de la pensée sur la durabilité et la recherche féministe met en lumière les problèmes et les possibilités liés au développement d'une « approche complète axée sur des trajectoires fondées sur le genre ». En s'appuyant sur cet examen, le présent document développe plus précisément cette approche, s'appuyant notamment sur les idées de l'économie politique féministe, de l'écologie

politique féministe et des études sur les subjectivités fondées sur le sexe et leurs avatars.

Ce document reconnaît aussi les tensions et les compromis présents dans différentes trajectoires. Certains feront la promotion de la durabilité au détriment de l'égalité des sexes; d'autres promouvront l'égalité des sexes et négligeront les dimensions clés de la durabilité. Parce que les trajectoires sont dynamiques, elles peuvent aussi avoir des conséquences sociales, technologiques et environnementales inattendues qui influencent aussi les résultats en termes d'égalité des sexes. Négocier ces dynamiques requiert des processus d'apprentissage et de délibération inclusifs et des moyens de contrôler les exclusions, les compromis et les opportunités émergentes, ainsi qu'une conscience constante des politiques complexes de genre et de durabilité.

Enfin, le document aborde les défis stratégiques et politiques consistant à transformer les trajectoires vers une plus grande égalité des genres et une plus grande durabilité. La clé est de renforcer et d'affiner les politiques publiques et les investissements, mais au-delà de ces aspects et en vue de les compléter, il y a la possibilité de forger des alliances progressives en termes de genre entre les acteurs publics et privés, les institutions publiques et de la société civile et les pratiques formelles et informelles. En fin de compte, parmi les mouvements féministes et les organisations collectives qui apparaissent de différentes manières et dans divers lieux dans le monde, nombreux sont celles qui offrent un grand espoir de remettre en question les mesures non durables et d'en créer de nouvelles plus orientées vers la durabilité et l'égalité des sexes.

RESUMEN

Nos encontramos frente a dos retos urgentes: trazar vías que conduzcan a la sostenibilidad y aumentar la igualdad de género. En este documento se analiza por qué es preciso abordar estos dos aspectos conjuntamente y cómo se podría encarar la tarea. El documento empieza por presentar los motivos morales, éticos y prácticos por los que la igualdad de género debe ser un componente integral del desarrollo sostenible. En muchos ámbitos —trabajo y producción industrial, población y reproducción, alimentos y agricultura, o agua, saneamiento y energía—, las vías dominantes que conducen al desarrollo han demostrado ser insostenibles y desiguales desde el punto de vista del género. Tanto la falta de sostenibilidad económica,

el género. Pero también puede darse el fenómeno opuesto: la igualdad de género y la sostenibilidad pueden actuar como un refuerzo mutuo poderoso si se adoptan vías alternativas.

Para lograr una integración entre la igualdad de género y el desarrollo sostenible, se requiere una profunda comprensión de ambos conceptos y de la forma en que se interconectan. Así, este documento postula un “enfoque de vías en función del género”, que consiste en un marco conceptual para abordar las interacciones, las tensiones y las concesiones entre las distintas dimensiones de la igualdad de género y la sostenibilidad. El enfoque de vías en función del

预览已结束，完整报告链接和二维码如下：

https://www.yunbaogao.cn/report/index/report?reportId=5_22083

